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عضو  انجمن  صنفی مدیران رسانه  و شرکت تعاونی مطبوعات کشور

رویداد

شــهروند| بیلبوردهای تبلیغاتی شــهر تهران همچنان 
خبرســازند؛ چه بیلبوردهای کوچک و چه بیلبورد بزرگی چون 
بیلبورد میدان ولیعصر که هرازگاهی با انتشار تصویری واکنش های 
عمومی را برمی انگیزند. نمونــه اخیر بیلبورد میدان ولیعصر هم 
تصویری اســت با موضوع جوانان و جوانگرایی که زیر آن نوشته 
شده است:   »وطن به دست جوانان سرفراز است«. در این تصویر 
زنان حضور حاشیه ای دارند و در کنار 10 مرد که هر کدام مشغول 
فعالیتند، تنها دو زن پشت به دوربین قرار گرفته اند. حضورنداشتن 
زنان در بیلبورد میدان ولیعصر پیش از این هم واکنش برانگیز شده 
بود؛ زمانی که در بیلبــورد حمایتی تیم ملی در جام جهانی هیچ 
زنی حضور نداشت. آن زمان هم واکنش ها آن قدر بالا گرفت که 
درنهایت چاره ای جز تغییر بیلبورد و اضافه کردن زنان به آن باقی  
نماند.  همان زمان شــهربانو امانی در این باره به ایلنا گفت: »این 
بیلبورد می خواهد وحدت میان اقوام را نشان دهد اما ۵۰ درصد 
از جمعیت کشــور را نادیده می گیرد؛ گویی قهرمان و ملت فقط 
مردها هستند. این امر نشان دهنده کج سلیقگی و نادیده گرفتن 
۵۰ درصد از جامعه است. روز زن از تریبون های مختلف گوش فلک 
را  با اظهاراتی در مورد کرامت و جایگاه زن کر می کنند و در عمل 
شاهد برخورد دیگری هستیم. این برخوردها نشان از یک تفکر 
دوگانه است؛ تفکر دوگانه ای که اعتقادی به حضور زنان در جامعه 

نداشته و برای آنها احترامی قایل نیست.« 
یک بیلبورد باقی ماند

بیلبوردهای »صداقــت آمریکایی« و »با یــه گل بهار 
نمیشــه« هم ازجمله دیگر بیلبوردهای پرحاشیه شهری 
بودند که در ســال های گذشته با طرح موضوعات سیاسی 
علیه برجام سراسر شهر را گرفتند. بیلبوردهایی که اعلام 

شد موسسه متولی طراحی و نصب آنها متعلق به موسسه 
هنری-رسانه ای »اوج« بوده است و البته اعلام شد پس از 
اتمام دوره قراردادی با آنها تمدید نشــده و شهرداری دیگر 
با این موسسه قراردادی ندارد. برزین ضرغامی، مدیرعامل 
ســازمان زیباســازی شــهرداری تهران در همان زمان 
گفت که »در حال  حاضر تنها موسســه تنظیم و نشر آثار 
حضرت امام خمینی)ره(، بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های 
دفاع مقدس و بنیاد شــهید و امور ایثارگران در سطح شهر 
بیلبوردهای اختصاصی دارند که این مجوزها نیز از سال ها 
قبل صادر شده و برای برنامه ها و اقدامات فرهنگی همین 
مجموعه ها اســتفاده می شــود. برخی دیگــر از نهادها و 
موسسات دولتی نیز در محیط مجموعه خود بیلبوردهایی 
دارند که در قالب حیطه مدیریتی شهرداری تهران نیست 
و سازمان زیباسازی بر اســاس مصوبه شورای شهر تهران 
تلاش می کند کــه در قالب مســئولیت های فرهنگی و 
اجتماعی از فضای تبلیغاتی شهر استفاده کند و همزمان که 
ساماندهی شرکت ها و موسسات تبلیغاتی را انجام می دهد، 
از ظرفیت های آنها هم برای شهر استفاده کند.« هر چند در 
آن زمان اعلام شد با موسسه اوج قرارداد جدیدی بسته نشده 
است اما بنرهای پرحاشیه مربوط به جام جهانی هم توسط 
این موسسه در میدان ولیعصر گذاشته شده بود و ضرغامی 
هم در واکنشــی به این موضوع گفت که »در زمان فعالیت 
محمدباقر قالیباف تعدادی از بیلبوردهای شهری در اختیار 
موسسه اوج بود که در دوره مدیریت جدید شهری همه آنها 

پس گرفته شده و تنها یک بیلبورد میدان ولیعصر)عج( در 
اختیار موسسه اوج قراردارد.«

بارها موضع گرفتیم
محمدمهدی تندگویان که عضو سابق شــورای شهر تهران 
بوده، به »شهروند« می گوید کمیته بررسی محتوایی در سازمان 
زیباسازی شهرداری تهران وجود دارد که در این کمیته محتوای 
بنرها و بیلبوردها بررسی می شود و پس از آن از  نهادهای مرتبط 
مجوز می گیرد. برای مثال از وزارت صنعت برای کالاهایی که تبلیغ 
می شود و در برخی از موارد از وزارت ارشاد و یا سایر وزارتخانه های 
مرتبط با موضوع مجوز نصب گرفته می شود. او همچنین می گوید 
که از سوی شورای شهر هم ناظری در این کمیته وجود دارد تا بر 
محتوای آن چه در شهر نصب می شود، نظارت کند »متاسفانه در 
دوره قبل بنرها و بیلبوردهایی سیاسی در سطح شهر نصب می شد 
که بارها شورا در مقابلشان موضع گرفت؛ اما هرگز جواب درست و 
قانع کننده ای از سوی شهرداری نشنیدیم و بیشتر توجیه مسأله 
بود. برای مثال می گفتند ما اطلاعی از محتوای این بنرها نداشتیم 
یا اصلا نمی دانستیم چنین بنری نصب شده است. این درگیری ها 

ادامه دار شد و درنهایت هم نتیجه ای نگرفتیم.« 
درگیری ها اما همچنان ادامه دارد و حالا اما موضوع یک بیلبورد 
است که همچنان در دست موسسه اوج قرار دارد و همین بیلبورد 
هم همچنان حاشیه های فراوانی ایجاد کرده است. دلیل این اتفاق 
را از سیدمجتبی موســوی، معاون فرهنگی و هنرهای شهری 
سازمان زیباسازی شهر تهران پرسیدیم و او در پاسخ به »شهروند« 
گفت که »از این موضوع اطلاع دقیقی ندارم و باید از روابط  عمومی 
سازمان پیگیری کنید« و البته روابط عمومی سازمان زیباسازی 

هم پاسخگو نبود. 

ویدیو، ماهواره، فيس بوک، تلگرام... 

اینرشتهسردرازدارد!

امینفرجپور
روزنامهنگار

در ایــن روز و روزگاری که رســانه های اجتماعی تا 
بطن جامعه نفوذ کرده اند، مــن جزو معدود آدم هایی 
هســتم که هنوز  روزنامه های چاپی می خوانم و اخبار 
را بیشــتر از این راه متوجه می شــوم. برای همین هم 
صحبت هــای معروف جنــاب استراتژیســت  فضای 
مجازی درباره »بارداری از طریــق دو گیگ اینترنت 

رایگان« را تازه دیروز شنیدم.
در این چند دهه اخیر دیده ایــم که اگر دولتمردان 
تصمیمی بگیرند و بخواهند کاری انجام دهند، اگر هزار 
دلیل و برهان هم مبنی بر  اشــتباه بــودن آن تصمیم 
پیش رویشــان قرار گیرد، از آن تصمیم برنمی گردند. 
مردم هم که قربانشــان بروم جز شوخی با جدی ترین 
 کمبودها راه دیگری بلد نیستند. چنین می شود که ما 
در تصمیم گیری های اشــتباه رکوردشکن می شویم و 
بعد هم که  می فهمیم اشتباه کرده ایم و از تصمیم مان 
برمی گردیم، بــاز هم درســی نمی گیریم و شــروع 

می کنیم به تکرار همان اشتباه ها با سروشکلی  دیگر.
آنهایی که سن شان به دهه شصت و هفتاد می رسد، 
قطعا یادشان اســت که آن روزها جرم داشتن ویدیو 
کم از قاچاق مواد نداشــت، گیرم  فقــط در این مورد 
پای اعدام در بین نبود که در آن یکی   صادر می شــد. 
بعدتر این ممنوعیت در مورد ماهواره تکرار شــد. بعد 
 از آن ریشــه تمام معضلات اجتماعی را در فیس بوک 
دانســتند، اما دیدیم که فیس بوک هم فیلتر شد و از 
آمار فساد و جرم و جنایت کاسته  نشد. بعدتر ماجرای 
وایبر پیش آمد- که ظاهرا همین جناب استراتژیست 
آن زمان هــم در مورد وایبر چیزکــی گفته بودند-  و 
تلگرام.  حالا هم که نوبت بدبخت اینســتاگرام رسیده 
که مقصر تمــام فســادهای بادلیــل و بی دلیل این 

مرزوبوم شود. 
نمی دانم واقعا آنهایی که رسانه های اجتماعی را در 
فساد و فحشا و مســائل امنیتی و مواردی از این دست 
مقصر می دانند، به  حرف هاشان اعتقاد دارند یا این که 
در جهت اشــتغال زایی برای خودشان به حرفه کشف 
مفاسد این رسانه ها مشغول شده اند. اما این را  می دانم 
که این ادعاها، دقیقا همان گونه که در مورد سینما هم 

وجود دارد، کاملا موهوم و غیرمنطقی هستند.
یک زمانی مد شده بود که شماری از استراتژیست ها 
در فیلم ها و کارتون هایی اروپایی و آمریکایی  بگردند 
و از آنها پیام های ضد ایرانی یا اهدافی در جهت به هم 
زدن بنیــان  خانواده   اســتخراج کننــد. آن زمان هم 
نوشتم که آقایان، دوســتان، هیچ  فیلمسازی نمی آید 
با ایــن هدف که زن و شــوهرهای یــک جامعه ای را 
ده ها هزار کیلومتر آن ســوتر به فســاد و خیانت وادار 
کند، فیلم  بســازد.  معمولا جامعه هدف هر فیلمی یا 
هر اثر هنری دیگری سازنده اســت و اصولا بازگشت 
سرمایه در آن محیط است که رخ  خواهد داد. بله، یک 
فیلم می تواند تاثیرات مخرب و منفی داشــته باشــد، 
اما این گونه نیســت کــه آن را به خاطر ایــن تاثیرات 
مخرب،  آن هم بر ایرانی ها ســاخته باشند. آن فیلم ها 
اول در اروپا و آمریکا نمایش داده شــده و بعد به ایران 
رســیده اند. حالا این جمــلات را درباره  رســانه های 

اجتماعی هم تکرار می کنم.
بلــه، می دانیــم که فضــای حاکــم بــر برخی از 
پیام رسان ها سالم نیست. بر منکرش لعنت. اما نکته در 
این اســت که این فضای ناسالم نه  به آن پیام رسان ها، 
بلکه به جامعه کاربران آن پیام رســان ها مربوط است. 
جامعه ای که اگر آن پیام رسان هم فیلتر شود، به جایی 
دیگر  کوچ می کننــد. مگر در موارد قبلــی این اتفاق 

نیفتاد؟ 

یادداشت

 

نام »اسماعیل بخشی« این روزها شناخته شده تر از آن است که به معرفی نیاز 
داشته باشد. كارگر نیشكر هفت تپه كه مدتی بازداشــت بود، در اینستاگرامش 
جمله هایی نوشت که واکنش های بسیاری درپی داشت. بیشتر این واکنش ها ]نه 
همه شان![ و قول پیگیری ها این امید را زنده کرده که پاسخ مناسب و درستی از 
سوی مسئولان مطرح شود و چنانچه حقیقت داشته باشد، با مسببان آن برخورد 
صورت گیرد. آن چه که از وزیر اطلاعات کنونی اصلا دور از ذهن نیســت. این جا 

نگاهی انداخته ایم به واکنش های این چند روز با صرفه جویی تمام!
  علی اکبــر گرجی اندرزیانــی، معــاون پیگیــری اجــرای قانون اساســی 
رئیس جمهوری: اصل ۳۸ قانون اساســی: »هرگونه شــكنجه براي گرفتن اقرار 
یا كسب اطلاع ممنوع اســت. اجبار شخص به شــهادت، اقرار یا سوگند، مجاز 
نیست و چنین شــهادت و اقرار و ســوگندي فاقد ارزش و اعتبار است. متخلف 
از این اصل طبق قانون مجازات مي شــود .« ممنوعیت شکنجه خط قرمز قانون 
اساسی جمهوری اسلامی است. حکومت مکلف است تمام ادعاهایی را که در این 
زمینه مطرح می شوند، به دقت بررسی و راستی آزمایی کند. ایران جزو نخستین 
کشورهایی است که در نظام حقوقی خود )قانون مجازات عمومی ۱۳۰۴( اعمال 
شکنجه را ممنوع کرده اســت.  امیدوارم هرچه زودتر مانند 165 کشور دیگر به 
کنوانسیون منع شــکنجه بپیوندیم. جناب آقای اسماعیل بخشی هم بهتر است 
هرچه زودتر شکایت خود را به صورت مکتوب به نهادهای صالح تقدیم کند. ما هم 

در معاونت پیگیری اجرای قانون اساسی ریاست جمهوری آمادگی خود را برای 
مساعدت به ایشــان و پیگیری قضیه اعلام می کنیم. اگر اثبات شود که نهادهای 
زیرمجموعه رئیس جمهوری مرتکب چنین عمل خلاف شــرع و قانون شده اند، 

ایشان در برخورد با آنها تردید نخواهند کرد.
 غلامحسین محســنی اژه ای: »از دیگران شــنیدم و خودم هم دیدم ایشان 

نامه ای بــه وزیر اطلاعات داد که باید این وزارتخانه پاســخ دهد و خودشــان 
پیگیری کننــد. در نتیجه طبق روال وزارت اطلاعــات پیگیری می کند ولی 
اگر خود این فرد به قوه قضائیه مراجعه کند، صددرصد رسیدگی می شود اما 

این که مدعی العموم ورود می کند یا نه، خبر ندارم.«
 علی مطهــری: »هنــوز درون وزارت اطلاعات نیروهایی 

هستند كه خیال می كنند برای حفظ نظام از هر وسیله ای 
می توان اســتفاده كرد.  امیدوارم حقیقت ماجرا هرچه 

زودتر به اطلاع مردم برسد و اقدام لازم انجام شود.«
 شهیندخت مولاوردی: »ورود کمیسیون قضائی 
مجلس در بررســی ادعای اسماعیل بخشی که در 
رنجنامه این فعال کارگری منعکس اســت، قابل 
تحسین است؛ نتیجه این راســتی آزمایی هرچه 
که باشد، تقویت پاســخگویی و حاکمیت قانون و 

کمک به تثبیت حقوق و مسئولیت های شهروندی است.«
  علیرضا رحیمی، عضو هیأت رئیســه مجلس: »درخصــوص ادعاهای آقای 
اسماعیل بخشی به آقای لاریجانی پیشنهاد دادم کمیسیون امنیت ملی موضوع 
را رسیدگی کند که موافقت داشتند. با رئیس کمیسیون هم طرح موضوع داشتم 
و قرار شــد در اولین فرصت با حضور وزیر اطلاعات به همه ادعاها در کمیسیون 

رسیدگی دقیق شود. حقوق شهروندی نیازمند نظارت بیشتر است.«
 غلامرضا شریعتی، اســتاندار خوزســتان: »من امروز با دستگاه های ذیربط 
درباره این ادعاها صحبت کردم که بشــدت تکذیب کردند و گفتند 
مدارک و مســتندات وجود دارد که هیچ گونه شکنجه ای در کار 
نبوده و دلیلی هم نداشــته این فرد شکنجه شــود؛ هم از لحاظ 
شــرعی و هم از لحاظ قانونی، شــکنجه در جمهوری اسلامی و 
دستگاه های ذیربط و دستگاه هایی که در دولت تعریف می شوند، 
مردود اســت. این فرد در دوران بازداشــت، ۸بار با خانواده خود 
تماس داشــته و یک بار هم ملاقات حضوری با آنها داشــته 
اســت. من یک ســوال دارم و آن این که این فرد ۲۵روز 
است آزاد شــده و به ســرکار خود رفته، چرا الان این 
حرف ها و ادعاها را مطرح کــرده؟ درعین حال حوزه 
معاونت سیاســی- اجتماعی استانداری هم که حوزه 
کارگری تحت نظرش اســت، این آمادگی را دارد که 
صحبت ها را بشنود و بررســی کند و اگر به مواردی 
رسید که قانون رعایت نشده یا ظلمی در حق کسی 

شده، از مراجع ذیربط پیگیری کند.«

ماجرای ادعای اسماعيل بخشی به کجا ختم می شود؟

روشنگری؛خواستهعمومی

در بيلبورد ميدان وليعصر باز هم حضور زنان با عنوان آینده سازان کشور دست کم گرفته شده است

حاشیهسازیدرقلبپایتخت
 محمدمهدی تندگویان در گفت وگو با »شهروند«: در دوره قبل بنرها و بيلبوردهایی سياسی در سطح شهر نصب می شد

 که بارها شورا در مقابلشان موضع گرفت؛ اما هرگز جواب درست و قانع کننده ای از سوی شهرداری نشنيدیم 

ان
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معاون اول رئیس جمهوری با بیان این که برنامه دشمنان، شناسایی و تحریم گلوگاه های اصلی اقتصاد کشور و در  تنگنا 
قراردادن مردم است، گفت:»مهمترین هدف آمریکایی ها جلوگیری و ایجاد موانع در جریان واردات کشور  از جمله مواد 
اولیه تولید و کالاهای اساسی مورد نیاز مردم است و در این شرایط و در دوره تحریم، کشتیرانی  جمهوری اسلامی ایران 
به عنوان یکی از بخش های مهم اقتصاد کشور بار سنگینی بردوش دارد.« او در ادامه  افزود:»دولت به صورت جدی درصدد 
رفع مشکلات و موانع پیش روی کشتیرانی و شرکت های مرتبط است و در  صورت نیاز تلاش خواهد شد در دوره تحریم، 

مقررات و قوانینی که مانع فعالیت این شرکت ها هستند، اصلاح  شود. «

اسحاق جهانگيری:   

کشتیرانیدر
شرایطتحریم
بارسنگینی
بردوشدارد
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می توانـد  کمربنـد  بسـتن 
در  را  ميـر  و  مـرگ  خطـر 
سرنشينان صندلی عقب، ۲۵ 
تـا ۷۵ درصـد کاهـش دهد.

گاه
ن

 نمایندگان از توضيحات محمد بطحایی
 وزیر آموزش وپرورش در مجلس قانع شدند

وضعیتامسالمدارس
ازسالگذشتهبهمراتببهتربود

محمد بطحایی، وزیــر آموزش وپرورش که 
روز گذشته برای پاســخ به دو سوال حسین 
مقصودی و حسن کامران به مجلس رفته بود، 
توانست نمایندگان را با توضیحاتش قانع کند. 

مقصودی در سوالش از وزیر آموزش وپرورش 
مبنی بــر دلیل گرفتــن هزینــه تحصیل از 
دانش آموزان در مــدارس گفت: »این که وزیر 
می گوید از دانش آموزی به اجبار پولی گرفته 
نشــده، بی حرمتی به شأن و شــعور مردم و 
توهین به آنهاســت، چون همه مدارس پول 
می گیرند تا کســری خود را جبران کنند و ما 

همه این را می دانیم.«
بطحایی در پاســخ به این نماینده مجلس 
گفــت: »آموزش وپرورش بنا نــدارد به دلیل 
کمبود اعتبارات سرانه مدارس مردم را تحت 
فشار بگذارد یا به اجبار از اولیای دانش آموزان 
کمک هایی دریافــت کند، چراکــه گرفتن 
هرگونه وجه اجباری از دانش آموزان به نحوی 
که در برخی مواقع منتج به ترک تحصیل شود، 

ممنوع است.«
 او همچنین افزود: »اگر منظور سوال ایشان 
دریافت شــهریه در مدارس غیردولتی است، 
باید گفت امســال ســامانه های نظارتی در 
مدارس غیردولتی بشدت گسترش پیدا کرد 
که جلوی تخلفات را به طرز محسوسی کاهش 
داد و حتی تعــدادی از مجوزهای مدارس لغو 
شد. اگر منظور مدارس دولتی است و این که در 
اخذ وجوه از دانش آموزان باعث شده تعدادی 
از آنهــا که ضعف مالی دارنــد، ترک تحصیل 
کنند، به آموزش وپرورش برای رسیدگی اعلام 

شود.«
این عضو کابینه دولت دوازدهم تصریح کرد: 
»براساس بررسی های دقیق که امسال انجام 
شد، وضع امســال مدارس از  سال گذشته به 
مراتب بهتر بود؛ البته به معنای آن نیست که 
تخلفی صورت نگرفته، بلکه چنانچه مصادیقی 
وجود دارد، نماینــدگان به ما اعلام کنند تا به 

سرعت پیگیری و نتیجه را اعلام کنیم.«
این اتفاق درحالــی افتاد که به گزارش ایرنا، 
هفته گذشــته نامه اي از دفتر رهبري خطاب 
به رئیس مجلس نوشته شد مبني بر این كه با 
توجه به شرایط پیچیده كشور استیضاح وزرا به 
صلاح نیست، لذا استیضاح حجتي، وزیر جهاد 
از دستور مجلس خارج شد. همزمان علی اصغر 
یوسف نژاد، عضو هیأت رئیسه مجلس گفت: 
»آخرین طرح اســتیضاح درباره وزیر کشور 
بود که این طرح نیز منتفی شــد. تمامی ۲۰ 
نماینده ای که طرح اســتیضاح وزیر کشور را 
امضا کرده بودند، امضاهای خود را پس گرفتند. 
فعلا  هیچ استیضاحی در دستور کار مجلس 

قرار ندارد.«


